



الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

23-27 تشرين الأول/أكتوبر 2023



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

CL/212/17-P.3-rev

24 تموز/يوليو 2023

المجلس الحاكم

البند 17

انتخاب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

(المادة 19 من النظام الأساسي والقواعد 6 و 7 و 8 من قواعد المجلس الحاكم)

ترشيح

السيدة توليا أكسون (جمهورية تنزانيا الاتحادية)

تلقى الأمين العام في 16 حزيران/يونيو 2023، مراسلة من رئيسة الجمعية الوطنية في جمهورية تنزانيا الاتحادية، معالي السيدة توليا أكسون، تقدم فيها ترشيحها لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، المقرر ملؤه في الدورة الـ 212 للمجلس الحاكم.

ويمكن الاطلاع على نص هذه المراسلة والمعلومات الإضافية المرفقة التي وردت دعماً لهذا الترشيح.



مراسلة موجهة إلى الأمين العام من رئيسة الجمعية الوطنية في جمهورية تنزانيا الاتحادية

الموضوع: تقديم ترشيحي لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

دودوما، 16 حزيران/يونيو 2023

إن الموضوع مذکور أعلاه.

سعادة الأمين العام، كما تعلمون جيداً، ستنتهي فترة ولاية الرئيس الحالي للاتحاد البرلماني الدولي في الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي، المقرر عقدها في لواندا، أنغولا، في الفترة من 23 إلى 27 تشرين الأول/أكتوبر 2023.

ولذلك، يسرني أن أقدم رسمياً ترشيحي لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي للفترة من 2023 إلى 2026 وفقاً للمادة 19 من النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي، فضلاً عن القواعد 6 إلى 11 من قواعد المجلس الحاكم.

وأقر بأن برلماني وحكومة جمهورية تنزانيا الاتحادية تؤيدان ترشيحي لرئاسة الاتحاد البرلماني الدولي. وأؤكد أيضاً أنني سأكون على استعداد للعمل بدوام كامل في الاتحاد البرلماني الدولي إذا انتخبت لهذا المنصب. ولقد أرفقت ملفي الشخصي الموجز مع تفسيرات توضح سبب اعتقادي أنني مؤهلة لهذا المنصب. وتفضلوا، سعادة الأمين العام، بقبول أسمى آيات التقدير.

(التوقيع)

توليا أكسون

رئيسة الجمعية الوطنية في جمهورية تنزانيا الاتحادية





أعتقد أن وضع استراتيجيات جديدة ومبتكرة أمر أساسي لحل تحديات
الاتحاد البرلماني الدولي في سعيه إلى تحقيق سلام هادف وازدهار عالمي
مستدام.

معالي الدكتورة توليا أكسون

رؤيتي

يواجه العالم تطورات معقدة، وتحتبرها تحديات متعددة الأوجه لم يسبق لها مثيل، تتراوح بين آثار تغير المناخ، والتحديات الاجتماعية - الاقتصادية، والنزاعات بين الدول، والتهديدات للسلم والأمن، التي لها تداعيات واسعة النطاق على البلدان المتقدمة النمو والبلدان النامية. ويجمع الاتحاد البرلماني الدولي، وهو منظمة عالمية ذات عضوية عالمية تقريباً، البرلمانيين الوطنيين للتداول وتقديم الحلول، لعدد لا يحصى من هذه التحديات، من خلال الحوار بين البرلمانيين. وكعضو مخلص في الاتحاد البرلماني الدولي منذ العام 1984، تتعاون جمهورية تنزانيا الاتحادية مع أعضاء آخرين لتحقيق القيم المشتركة للاتحاد البرلماني الدولي المتمثلة في السلام والعدالة والتسامح والاحترام والتضامن.





لقد تشرفت بالمشاركة في الأنشطة منذ أن أصبحت عضوة في برلمان جمهورية تنزانيا الاتحادية في العام 2015، بما في ذلك اجتماعات الاتحاد البرلماني الدولي، واكتسبت تفهماً لرؤيته ورسالته، والدور الذي يؤديه في العالم. وبصفتي الرئيسة الحالية للمجموعة الجيوسياسية الإفريقية في الاتحاد البرلماني الدولي، تمكنت من المساهمة في عمل الاتحاد البرلماني الدولي، ولا سيما في سعيه للتصدي للتحديات التي تواجه العالم، ولضمان التنمية المستدامة في العالم. مع المعرفة والخبرة والمهارات القيادية التي اكتسبتها على مر السنين، أنا مقتنعة بأنني مرشحة مثالية لمنصب الرئيس.

إذا تم انتخابي، سأعمل مع زملائي الأعضاء لتحقيق ما يلي:

- تحسين فعالية الاتحاد البرلماني الدولي وشفافيته ومساءلته
- الإصلاحات الرائدة في الاتحاد البرلماني الدولي من أجل التعايش السلمي والازدهار العالمي
- ضمان المشاركة والتمثيل الفعالين للمجموعات الجيوسياسية في أجهزة الاتحاد البرلماني الدولي
- الدعوة إلى زيادة تمثيل النساء في البرلمان الوطنية
- ضمان تنفيذ قرارات الاتحاد البرلماني الدولي ومقرراته
- تعزيز تعاون الاتحاد البرلماني الدولي مع الأمم المتحدة والمنظمات البرلمانية الإقليمية والجهات المعنية الأخرى
- ضمان إجراء مشاورات منتظمة داخل المجموعات الجيوسياسية للاتحاد البرلماني الدولي وفي ما بينها

وإذا تم انتخابي، سأكون أول رئيسة للاتحاد البرلماني الدولي من القارة الإفريقية، وأول رئيسة على الإطلاق من شرق إفريقيا. وبصفتي رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي، سأعمل بجد ودون كلل للتصدي لعدد لا يحصى من التحديات التي تواجه العالم، وسأسعى جاهدةً لتحقيق أهداف الاتحاد البرلماني الدولي وتطلعاته. ولذلك فإنني أعتد بتواضع على دعمكم لترشيحي، وتأييده.





معالي الدكتورة تولى أكسون

إن معالي الدكتورة تولى أكسون هي شخص ديناميكي وملتزم، وسياسية مميزة، ومحامية رائعة، وأكاديمية متميزة، أظهرت تعثر مهارات القيادة طوال حياتها المهنية. وقبل أن تصبح رئيسة الجمعية الوطنية لجمهورية تنزانيا الاتحادية في شباط/فبراير 2022، المنصب الذي تشغله حتى الآن، شغلت معالي الدكتورة تولى منصب نائب رئيس البرلمان وكانت عضوة في البرلمان من العام 2015 إلى 2022. كما شغلت منصب نائب المدعي العام لجمهورية تنزانيا الاتحادية لفترة وجيزة في العام 2015. جاء تعيينها نائب للمدعي العام لجمهورية تنزانيا الاتحادية بعد مساهمتها البارزة كعضوة عينها الرئيس في الجمعية الدستورية في تنزانيا.

وبصفتها رئيسة وعضوة في البرلمان عن الدائرة الحضرية ميبا، شاركت معالي الدكتورة تولى في العديد من اجتماعات الاتحاد البرلماني الدولي، بما في ذلك على سبيل المثال لا الحصر من الجمعية العامة الـ 144 إلى الجمعية العامة الـ 146 للاتحاد البرلماني الدولي، وجلسة الجمعية الـ 51 للمنتدى البرلماني للجماعة الإنمائية للجنوب الإفريقي، والمؤتمر البرلماني الـ 65 للكومنولث والعديد من الجمعيات البرلمانية في الاتحاد الأوروبي وبلدان إفريقيا والبحر الكاريبي والمحيط الهادئ. وهي تشغل حالياً منصب رئيسة المجموعة الجيوسياسية الإفريقية في الاتحاد البرلماني الدولي، ورئيسة الجمعية الوطنية لجمهورية تنزانيا الاتحادية، وعضوة في البرلمان عن الدائرة الانتخابية الحضرية ميبا، ورئيسة مجلس الاستثمار في الرابطة البرلمانية للكومنولث في المنطقة الإفريقية.

الخبرة المهنية

- رئيسة برلمان جمهورية تنزانيا الاتحادية، شباط/فبراير 2022 حتى الآن
- عضوة في البرلمان من الدائرة الحضرية ميبيا، تشرين الأول/أكتوبر 2020 حتى الآن
- نائب رئيس برلمان جمهورية تنزانيا الاتحادية من تشرين الثاني/نوفمبر 2015 إلى شباط/فبراير 2022
- نائب المدعي العام لجمهورية تنزانيا الاتحادية (أيلول/سبتمبر 2015 إلى تشرين الثاني/نوفمبر 2015)
- عميدة مشاركة، كلية الحقوق في جامعة دار السلام، تنزانيا (تموز/يوليو 2012 إلى كانون الأول/ديسمبر 2014)
- محاضرة بارزة، كلية الحقوق في جامعة دار السلام، تنزانيا (تموز/يوليو 2011 إلى العام 2015)
- محاضرة، كلية الحقوق في جامعة دار السلام، (من العام 2007 إلى حزيران/يونيو 2011)
- محاضرة مساعدة، كلية الحقوق في جامعة دار السلام، (من العام 2004 إلى تشرين الثاني/نوفمبر 2007)

العضوية والأدوار القيادية الأخرى

- رئيسة المجموعة الجيوسياسية الإفريقية في الاتحاد البرلماني الدولي، تشرين الأول/أكتوبر 2022 حتى الآن
- رئيسة لجنة الخدمة البرلمانية للجمعية الوطنية في تنزانيا، شباط/فبراير 2022 حتى الآن
- رئيسة مجلس الاستثمار في الرابطة البرلمانية للكومنولث في المنطقة الإفريقية، شباط/فبراير 2022 حتى الآن
- عضوة في مؤتمر رؤساء برلمانات ورؤساء الكومنولث شباط/فبراير 2022 حتى الآن
- محامية المحكمة العليا في تنزانيا وعضوة في جمعية القانون في تنجانيقا

الدراسة

- دكتوراه في الفلسفة، جامعة كيب تاون (2007)
- ماجستير في القانون، جامعة دار السلام (2003)
- إجازة في الحقوق، جامعة دار السلام (2001)

اللغات

- الكيسواحيلية - بطلاقة
- الإنجليزية - بطلاقة
- الفرنسية - بشكل متوسط



أعتقد أن هذا هو الوقت المناسب لقيادة الإصلاحات
في الاتحاد البرلماني الدولي التي تجعله أكثر المؤسسات
العالمية فعالية في تعزيز التعايش السلمي والازدهار
العالمي.

معالي الدكتورة توليا أكسون





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Governing Council
Item 17

CL/212/17-P.3-rev
24 July 2023

Election of the President of the Inter-Parliamentary Union

(Article 19 of the Statutes and Rules 6, 7 and 8 of
the Rules of the Governing Council)

Candidature

of

Ms. Tulia ACKSON (United Republic of Tanzania)

On 16 June 2023, the Secretary General received a communication from the Speaker of the National Assembly of the United Republic of Tanzania, Ms. Tulia Ackson, submitting her candidature for the office of President of the Inter-Parliamentary Union, which is to be filled at the 212th session of the Governing Council.

The text of this communication and the additional materials received in support of this candidature can be found attached.

E

#IPU147

**COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL
BY THE SPEAKER OF THE NATIONAL ASSEMBLY OF THE UNITED REPUBLIC OF TANZANIA**

RE: Submission of my candidature for the position of President of IPU

Dodoma, 16 June 2023

Reference is made to the above-mentioned subject.

Mr. Secretary General, as you are well aware, the tenure of office of the current President of the Inter-Parliamentary-Union (IPU) will come to an end at the 147th IPU Assembly, scheduled to take place in Luanda, Angola from 23rd to 27th October, 2023.

I therefore have the pleasure to officially submit my Candidature for the position of the President of the Inter-Parliamentary Union for the period of 2023 to 2026 in accordance with Article 19 of the IPU Statutes as well as the Governing Council Rules 6 to 11.

I certify that both my Parliament and the Government of the United Republic of Tanzania support my candidature for IPU President. I also confirm that, if elected to this position, I will be available to work full-time for the IPU.

I have attached my brief personal profile with explanations as to why I believe I am qualified for this position.

Accept, Mr. Secretary General, the assurances of my highest consideration.

(Signed)

Tulia ACKSON (Ms.)
Speaker of the National Assembly of the United
Republic of Tanzania



I believe that establishing new and innovative strategies is essential for resolving IPU's challenges in its pursuit of achieving meaningful peace and sustainable global prosperity.

The Rt. Hon. Dr. Tulia Ackson

MY VISION

The world is faced with complex developments, and is being tested by unprecedented multifaceted challenges, ranging from the effects of climate change, socio-economic challenges, inter-state conflicts and threats to peace and security, that have wide-ranging ramifications to developed and developing countries. Inter-Parliamentary Union (IPU), a global organization with almost universal membership, brings together National Parliamentarians to deliberate and offer solutions, to a myriad of these challenges, through dialogue among Parliamentarians. As a devoted Member of the IPU since 1984, the United Republic of Tanzania, has been collaborating with other Members to realize IPU's shared values of peace, justice, tolerance, respect, and solidarity.





Since becoming a Member of Parliament in the United Republic of Tanzania in 2015, I have had a privilege to participate in activities, including meetings of IPU, and gained an understanding of its vision and mission, and the role it plays in the world. As the current President of African Geopolitical Group in IPU, I have been able to contribute to the work of IPU, especially in its quest to address challenges facing the world, and to ensure sustainable development in the World. With the knowledge, experience, and leadership skills I have acquired over the years, I am convinced that, I am an ideal candidate for the position of President.

If elected, I will work with fellow members to achieve the following:

- Improve IPU's effectiveness, transparency and accountability;
- Spearhead reforms in the IPU, for peaceful coexistence and global prosperity;
- Ensure effective participation and representation of Geopolitical Groups in the Organs of IPU;
- Advocate for increased women representation in National Parliaments,
- Ensure implementation of IPU's Resolutions and Decisions;
- Strengthen IPU cooperation with United Nations, Regional Interparliamentary Organizations, and other stakeholders; and
- Ensure regular consultations within, and between the Geopolitical groups of IPU.

If elected, I will be the first female President of IPU from the African continent. As IPU President, I will serve diligently and tirelessly, to address a myriad of challenges facing the world, and strive to realize the goals and aspiration of the IPU. I therefore humbly count on your support and endorsement of my candidature.



The Rt. Hon. Dr. Tulia Ackson

The Rt. Hon. Dr. Tulia Ackson is a dynamic and committed person, a distinctive politician, a remarkable lawyer, and a distinguished academician, who has demonstrated outstanding leadership skills throughout her career. Prior to becoming Speaker of the National Assembly of the United Republic of Tanzania in February 2022, the post she is holding to date, Hon. Tulia served as Deputy Speaker and Member of Parliament from 2015 to 2022. She also served as Deputy Attorney General of the United Republic of Tanzania for a brief period in 2015. Her appointment as Deputy Attorney General of the United Republic of Tanzania followed her outstanding contribution as a Presidential-Appointed Member of the Tanzania's Constitutional Assembly.

As Speaker and Member of Parliament for Mbeya Urban Constituency, Hon. Tulia has participated in numerous IPU meetings, including but not limited to the 144th to 146th Assemblies of the IPU, the 51st Assembly Session of the Southern African Development Community Parliamentary Forum, the 65th Commonwealth Parliamentary Conference (CPC) and several ACP-EU Parliamentary Assemblies. Currently she is serving as President of the African Geopolitical Group in the IPU, the Speaker of the National Assembly of the United Republic of Tanzania, Member of Parliament for Mbeya Urban Constituency and Chairperson of the Investment Board of the Commonwealth Parliamentary Association (CPA) African Region.

PROFESSIONAL EXPERIENCE

- Speaker, Parliament of the United Republic of Tanzania, February 2022 to-date;
- Member of Parliament from Mbeya Urban Constituency, October 2020 to- date;
- Deputy Speaker, Parliament of the United Republic of Tanzania, November 2015 to February 2022;
- Deputy Attorney General of the United Republic of Tanzania, (September 2015 to November 2015);
- Associate Dean, Faculty of Law of the University of Dar es Salaam, Tanzania, (July 2012 to December 2014);
- Senior Lecturer, Faculty of Law of the University of Dar es Salaam, (July 2011 to 2015);
- Lecturer, Faculty of Law of the University of Dar es Salaam, (2007 to June 2011); and
- Assistant Lecturer, Faculty of Law of the University of Dar es Salaam (2004 to November 2007).

MEMBERSHIP AND OTHER LEADERSHIP ROLES

- President of the African Geopolitical Group in the Inter-Parliamentary Union (IPU), October 2022 to-date;
- Chairperson of the Parliamentary Service Commission of the National Assembly of Tanzania, February 2022 to to-date;
- Chairperson of the Investment Board of the Commonwealth Parliamentary Association (CPA) African Region, February 2022 to-date;
- Member of the Conference of Speakers and Presiding Officers of the Commonwealth (CSPOC) February 2022 to-date; and
- Advocate of the High Court of Tanzania and Member of Tanganyika Law Society.

EDUCATION

- Doctor of Philosophy (PhD), University of Cape Town (2007)
- Master of Laws, University of Dar es Salaam (2003)
- Bachelor of Laws, University of Dar es Salaam (2001)

LANGUAGES

- Kiswahili – Fluent
- English – Fluent
- French – Moderate

I believe this is the right time to spearhead reforms in the IPU that would make it a most effective global institution in promoting peaceful coexistence and global prosperity.

The Rt. Hon. Dr. Tulia Ackson

